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روش تمرين را بايد تغيير دهيم 
 مراد محمدي، مربي سابق تيم ملي:

سرمايه هاي كشتي ما فوق العاده است. مشكل تنها روش آماده سازي است كه مي توان با اصلاح آن
 به شكل بهتري ملي پوشان را به شرايط آماده سازي رساند

دو   روي سكه  كشتي آسيا  براي ايران

   دنيا حيدري 
آنچه در آستانه قزاقستان رخ داد، بي هيچ تعارفي سقوط آزاد تيم ملي كشتي ايران بود. 
تيمي كه كمتر از يكسال قبل بر سكوي دوم جهان ايس��تاده بود اما در قهرماني آسيا به 
ايستادن روي سكوي سوم بسنده كرد. آنهم در شرايطي كه نه فقط همچون مسابقات 
جهاني تيم ملي كشتي آزاد با تيم هاي قدري چون امريكا و روسيه سرشاخ نبود كه سطح 
مسابقات نيز چندان بالا نبود، به طوري  كه تيم هايي مانند ژاپن و قزاقستان و هند و بحرين 
با نفرات اصلي خود در اين رقابت ها شركت نكردند! با اين وجود اما تيم ملي كشتي آزاد 
ايران كه از 36 دوره رقابت هاي قهرماني آسيا در 29 دوره بر سكوي قهرماني ايستاده بود، با 
فاصله امتيازي فاحش )55( نسبت به قهرمان )قزاقستان( برسكوي سوم ايستاد. آنهم در 
شرايطي كه تنها يك طلا توسط رحمان عموزاده در اين رقابت ها كسب كرده بود! اتفاقي 

كه به زعم بسياري از پيشكسوتان و كارشناسان كشتي آزاد زنگ خطري جدي بود!
 نتيجه رقم خورده در آستانه قزاقستان شوكه كننده بود. فكر مي كنيد  این 

ناكامي در قهرماني آسيا یك اتفاق بود یا زنگ خطري جدي؟
اين اتفاق، زنگ خطري بود براي كشتي آزاد ايران كه بايد از آن درس بگيريم. گاه در يك 
مسابقه شما شاهد عدم نتيجه گيري يكي دو كشتي گير هستيد. اين اتفاق خاصي نيست. 
طبيعي است كه يكي دو كشتي گير گاهاً در شرايط ايده آل قرار نداشته باشند اما در كنار 
آنها ديگر دوبنده پوش��ان عملكرد خوب و قابل قبولي را به نمايش مي گذارند. اما وقتي 
كل تيم از لحاظ شرايط بدني، جسماني و روحي اوضاع خوبي ندارند يعني يك جاي كار 

مي لنگد و بايد بازنگري اساسي در روش كار خود داشته باشيم. 
 در واقع مهم ترین نكته نيز همين بود. در حالي كه تك تك این كش�تي 
گيران در رقابت هاي قهرماني كشور نمایش خوبي ارائه داده بودند اما در 
قزاقستان به نظر مي رسيد بدن بازیكنان خسته است و روحيه جنگندگي 

ندارند!
متأسفانه همين طور است. تيم ملي در آستانه نه فقط نتيجه قابل قبولي كسب نكرد كه 
دوبنده پوشان نيز عملكرد ضعيفي را به نمايش گذاشتند و اين يعني ما بايد يك بازنگري 
كلي روي كارمان داشته باشيم. بايد در روش تمرين و  بدنسازي تيم تغييراتي ايجاد كنيم 
تا مشكلاتي كه در قزاقستان داشتيم حل و فصل شود كه در آينده بار ديگر گريبان مان 

را نگيرد. 
اتفاقاً یكي از انتقادهاي وارده به بدنساز تيم بود. اینكه بدنساز تيم مدرك 
مدیریت و برنامه ریزي ورزش دارد، نه تحصيلات بدنسازي و فيزیولوژي. 
فكر مي كنيد این مسئله مي تواند تأثيري در رقم خوردن نتيجه داشته 

باشد؟
ببينيد، نمي توانيم يك طرفه قضاوت كنيم، اول بايد ديد آيا مربي بدنسازي كه در تيم 
ملي حضور دارد اختيار تام داشته و همه كارها در اختيار خودش بوده يا نه، زير نظر 
و با هماهنگي سرمربي برنامه داده است. مطمئناً نمي توانيم بگوييم مربي بدنساز 
تام الاختيار است كه در اين صورت بدون شك مقصر مربي بدنساز است و بايد حتماً 
روش و ش��يوه تمريني خود را تغيير دهد. در غير اين صورت اگر مربي بدنساز با 
مشاوره و زيرنظر سرمربي كاري انجام داده كه طبيعتاً بايد اين گونه باشد، مسئله 
متفاوت است و بايد به طور كلي شيوه تمريني و بدنسازي تيم تغيير كند. هرچند 
كه هر مربي بدنسازي برنامه و روش خاص خودش را دارد اما از تجربه اي كه در 
كشتي دارم مي دانم كه هيچ مربي بدنسازي بدون مشاوره با سرمربي كاري انجام 
نمي دهد و كارهايش با هماهنگي سرمربي تيم اس��ت. اما به نظر من سيستم 
بدنسازي تيم به هر دليلي ايراد داشته است. حالا چون من در كنار تيم نبودم و 
نمي دانم چه اتفاقي رخ داده و چه روشي انجام شده مطمئناً خود كادرفني بايد 
بنشيند روي مسائل و نقاط ضعف تيم بحث و بررسي كنند براي يافتن راهكاري 
جهت حل مشكلات. وگرنه اينكه بگوييم همه تقصيرات گردن مربي بدنساز است 

به نظر من منطقي نيست. 
 اما بدون شك از نظر فني عملكرد خوبي نداشتيم و شاهد سقوط آزاد 

تيم  بودیم. در حالي كه سال گذشته با وجود روس ها و امریكا دوم جهان 
شدیم و سابقه 29 دوره قهرماني در این رقابت ها را داریم! 

اصلاً راجع به اين مسئله بحثي وجود ندارد. اينكه بنشينيم تحليل كنيم كه با كسب تنها 
يك طلا و ايستادن بر سكوي سوم آسيا آيا خوب بوديم يا بد به نظرم منطقي نيست. چون 
ما بد بوديم. اين چيزي نيس��ت كه نيازي به تحليل داشته باشد. ما بايد الان فقط به اين 

بپردازيم كه چطور بايد مشكلات را حل كنيم تا بار ديگر شاهد تكرار اين اتفاق نباشيم. 
 اتفاقاً به مورد خوبي اش�اره كردید. در آینده نزدیك م�ا دو رقابت حائز 
اهميت را پيش رو داریم. بازي هاي آسيایي و المپيك پاریس. باید چه كنيم 

كه بار دیگر شاهد تكرار ناكامي كه در قزاقستان رخ داد نباشيم؟
ما بايد روش آماده سازي كشتي گيران خود را تغيير دهيم. اين نظر من به لحاظ فني است. 
در اين رده سني كه ديگر فني به كشتي گير اضافه نمي شود. پس مي ماند بحث آمادگي 
بدني و حفظ شرايط روحي رواني. در اصل ميزان آمادگي جسمي و روحي رواني كشتي گير 
است كه باعث مي شود روي تشك موفق شود يا ناكام. به همين دليل مهم ترين مسئله اي 
كه در اين ميان بايد تغيير كند روش تمريني و روش آماده س��ازي كش��تي گيران براي 

مسابقات است. چه به لحاظ بدني چه رواني. مطمئناً بهترين راهكار اين است. 
 باوجود ناكامي در قهرماني آسيا فدراسيون كشتي تصميم گرفت همچنان 
به پژمان درستكار اعتماد كند. ثبات كادرفني بدون شك اتفاق خوبي 
است اما فكر نمي كنيد تقویت كادر فني براي برطرف شدن مشكلاتي كه 
در قزاقستان شاهد بودیم نيز بتواند به موفقيت تيم در آینده كمك كند؟
خب مشاوره گرفتن كه خيلي خوب است. ما بهترين مربيان بدنساز را داريم كه آشنايي 

كاملي با علم روز بدنس��ازي دنيا دارند. براي نمونه دكتر ميرزايي مدرس جهاني است و 
بابت علم تمريني و بدنس��ازي حرف هاي زيادي براي گفتن دارن��د و مي تواند به عنوان 
مشاور كمك شاياني هم به درس��تكار و هم تيم او بكند. علاوه بر ميرزايي نيز ما مربيان 
بسيار خوبي داريم كه بدون شك مشاوره گرفتن از آنها مي تواند كمك شاياني براي حل 
مشكلاتي باشد كه باعث شد در آستانه برخلاف آنچه كه انتظار مي رفت به ايستادن روي 

سكوي سوم قناعت كنيم!
 اما مي توان گفت این ناكامي در بهترین زم�ان رخ داد؟ چرا كه با برطرف 
كردن نقاط ضعف تيم مي توان با ش�رایطي به مراتب بهت�ر در بازي هاي 

آسيایي و المپيك پاریس حاضر شد. این طور نيست؟
ببينيد، ما تيم خوبي داريم پتانس��يل و نفرات خيلي خوبي داريم ك��ه مي توان روي آن 
حساب كرد. موجوديت كشتي ما فوق العاده است. سرمايه هاي كشتي ما فوق العاده است. 
مشكل تنها روش آماده سازي است كه مي توان با اصلاح آن به شكل بهتري ملي پوشان را 

به شرايط آماده سازي رساند. 
 آماده سازي بهتر یعني برگزاري اردوهاي تداركاتي، مشترك و حضور در 

مسابقات مختلف؟ 
خب اين ديگر نظر سرمربي اس��ت. اينكه نيازي به برپايي اردوهاي تداركاتي، اردوهاي 
مشترك يا حضور در مسابقات مختلف داشته باشد يا نه، ديگر نظر سرمربي تيم است. 

چون بدون شك سرمربي اشراف بيشتري روي بازيكنان و شرايط آنها دارد 
و با توجه به شناختي كه دارد مي تواند بهترين برنامه را براي 

آماده سازي آنها بريزد. اما بدون شك همه اينها 
در كنار نحوه تمرين و... دخيل است و 

تأثيرگذار. 

   شيوا نوروزي
درخشش شاگردان حسن رنگرز در آسيا نويد سالي خوش براي كشتي فرنگي ايران 
مي دهد. تيم ملي كشتي فرنگي در نخستين رويداد مهم امسال، با بهترين نفرات خود 
راهي آستانه قزاقستان شد و همان طور كه پيش بيني مي شد تيم بي حاشيه فرنگي جام 
قهرماني را بالاي سر برد. اين افتخار در حالي به دست آمد كه دوره گذشته قزاق ها جام 
قهرماني را از آن خود كرده بودند ولي امسال اين تيم كشورمان بود كه توانست قهرماني 
را از چنگ ميزبان در بياورد. پويا دادمرز در وزن 55 كيلو، ايمان محمدي در وزن 63كيلو، 
ناصر عليزاده در وزن ۸۷ كيلو، مهدي بال��ي در وزن 9۷ كيلو و امين ميرزازاده در وزن 
۱3۰ كيلو طلايي هاي ما در اين رقابت ها هستند، امين كاوياني نژاد و رضا عباسي روي 
سكوي نايب قهرماني رفتند و عليرضا مهمدي تنها مدال برنز ايران را به دست آوردند. 
قهرماني آسيا افتخاري بود كه جامعه كشتي انتظارش را مي كشيد اما اين تازه آغاز راه 
است؛ فرنگي كاران ايراني بازي هاي آسيايي را پيش رو دارند و از آنجا كه كاروان ورزش ما 
هميشه روي مدال هاي اين رشته حساب ويژه  باز كرده انتظارات از شاگردان رنگرز بسيار 
بالاست. علاوه بر اين مسابقات جهاني صربستان مهم ترين رويداد كشتي كشورمان در 
هر دو بخش فرنگي و آزاد است و عملكرد تيم هاي ملي در اين تورنمنت تأثير مستقيمي 
در آينده كشتي ايران خواهد داش��ت. اين رويداد نه تنها در بحث جايگاه كشتي ما در 
سطح جهان اهميت دارد بلكه در صربستان س��هميه هاي زيادي نيز براي بازي هاي 
المپيك پاريس توزيع خواهد شد. به همين خاطر همه كشورهاي رقيب 
و مدعيان كس��ب مدال با تمام قوا و بهترين نفرات روي 
تشك خواهند رفت و اين مسئله كار بچه هاي 
ايران را سخت خواهد كرد. اما با توجه 
به شرايط مطلوب و كم نوسان 
تي��م فرنگ��ي، انتظار 

مي رود حسن رنگرز و فدراسيون كشتي برنامه ريزي خوبي جهت موفقيت فرنگي كاران 
در صربستان داشته باشند. 

عملك�رد ملي پوش�ان فرنگ�ي در قهرماني آس�يا را چط�ور ارزیابي 
مي كنيد؟

با توجه به كس��ب عنوان قهرماني قاره كهن، قاعدتاً از هر كس��ي سؤال كنيد عملكرد 
نفرات اعزامي به آس��تانه را مثبت ارزيابي مي كند. تيم ايران تنها تيمي است كه بيش 
از 2۰ مقام قهرماني در آسيا دارد. اين مسئله قدمت و اعتبار كشتي كشورمان در آسيا 
را نشان مي دهد و نتايج به دس��ت آمده در اين دوره تأييدي بر همين مسئله است. در 
بررسي عملكرد بچه ها، مشخص شد كه نفرات سنگين وزن قابليت هاي بيشتري نسبت 
به نفرات سبك وزن دارند. همچنين سبك وزن هاي كشتي فرنگي آسيا در سطح جهاني 
هستند و از اين حيث كارمان در بازي هاي آسيايي سخت خواهد بود. روي هم رفته نتايج 

و كشتي هاي ملي پوشان ما در اين دوره خوب و قابل دفاع بود. 
نتایج ضعيف در سبك وزن زنگ خطر براي كشتي فرنگي ما محسوب 

مي شود. این ضعف  چطور باید برطرف شود؟
كس��ب مدال در س��بك وزن حساس��يت هاي خود را دارد. در اوزان پايين استفاده از 
موقعيت ها و فرصت ها بسيار مهم و سرنوشت ساز است و با اوزان سنگين تفاوت دارد. 
يك اشتباه مي تواند رنگ مدال فرنگي كار را تغيير دهد يا حتي شانس كسب مدال را از 
او بگيرد. كسب مدال در اين اوزان ظرافت خاصي نياز دارد به ويژه در اوزان المپيكي اين 
حساسيت و سختي بيشتر هم مي شود. تعداد زياد نفرات شركت كننده در اين اوزان 
بيشتر و به  طبع گرفتن مدال المپيك ارزش بالايي دارد.  اميدوارم مهدي محسن نژاد 
در آينده قدر اين فرصت ها را بيشتر بداند. البته ضعف در اوزان پايين نياز به تحليل و 

آسيب شناسي فني دارد. از اين رو بايد توجه بيشتري به اوزان پايين المپيكي شود. 
تأكيد بر چرخه انتخابي و اعزام نفرات به تورنمنت هاي آسيایي و جهاني 

طبق همين روال چه سهمي در عملكرد فرنگي كاران خواهد داشت؟
اصولاً قانون مند شدن خوب است اما شايد آسيب هايي را نيز به همراه داشته باشد. 
با اين حال برگزاري ديدارهاي انتخابي باعث مي شود جوانان زيادي توانايي شان را 
محك بزنند. تنها نبايد روي مدال آوران تأكيد داشت. دوران قهرماني و مدال آوري 
ورزش��كاران محدود اس��ت و عدم موفقيت يك مدال آور در يك تورنمنت علاوه بر 
خودش، به تيم ملي نيز ضربه مي زند. در نتيجه براي انتخاب تركيب اصلي مي بايست 
فاكتورهاي زيادي را در نظر گرفت. تا اينجاي كار فرآيند انتخابي ها در كشتي فرنگي 
خوب بوده و بخش اصلي آن مربوط به مس��ابقات جهاني و بازي هاي  آسيايي است. 
رقابت هاي قهرماني آسيا تنها يك بخش از اين چرخه بوده و در آينده ثمره انتخابي ها 
مشخص خواهد شد. به عقيده  من اين روند باعث مي شود جوانان بيشتري به تركيب 
اصلي تيم ملي برسند و هرچقدر به قانون و قانون مداري احترام بگذاريم ثمره اش به 

خودمان برمي گردد. حتي شكست هايمان نيز تلخ نخواهد بود. 
نقش حسن رنگرز در موفقيت ها و آرامش حاكم بر تيم  چيست؟

حسن رنگرز رفيق قديمي من است و ۱۰ سال كنار هم از رده نوجوانان در تيم ملي 
بوديم. افتخار مي كنم رفيقم سرمربي تيم ملي است ولي اگر انتقادي هم باشد 
حتماً مطرح مي كنم. خوشبختانه شرايط رشته فرنگي خوب است و او كار را به 
خوبي پيش مي برد. اميدوارم فدراسيون به حمايتش از سرمربي ادامه دهد و به 

تصميمات او احترام بگذارد. 
انتظار تداوم درخش�ش  در مس�ابقات جهاني صربس�تان داش�ته 

باشيم؟
عيار كشتي ايران مشخص است و سال هاس��ت كه جزو پنج تيم برتر جهان 
هستيم. در مسابقات جهاني دوباره يك محك جدي خواهيم خورد و جايگاه 
واقعي مان مشخص خواهد شد. نتايج خوب كشتي حاصل سال ها تلاش مربيان 
و كشتي گيران قديم و جديد است. در جهاني صربستان عيار واقعي مان مشخص 

خواهد شد و معلوم مي شود چند سهميه المپيك خواهيم گرفت. 
فكر مي كنيد تيم حس�ن رنگرز بتواند انتظارات بالاي جامعه كشتي و 

مردم را برآورده كند؟
در جهاني، همه اعضاي تيم قهرمان مدال طلا نمي گيرند. بلكه تيمي مي توان قهرمان 
جهان شود كه انسجام، انضباط و ممارست لازم را داشته باشد. حتي امتياز نفري كه 
دهم شود نيز در عملكرد كلي تيم تأثيرگذار خواهد بود. در واقع همه اعضا بايد براي 
موفقيت تيم ملي بجنگند. هر تيمي اين شرايط را داشته باشد قطعاً موفق خواهد شد. 
وگرنه قطعاً همه نفرات مدال طلا نخواهند گرفت. چراكه در مسابقات جهاني اين كار 

بسيار سخت است. 
چه آینده اي براي كشتي فرنگي كشورمان متصور هستيد؟

با ش��رايطي كه داريم معتقدم حداقل تا يك دهه آينده مي توانيم جزو برترين هاي 
آسيا و جهان باقي بمانيم. البته وزارت ورزش بايد بيش از اينها از كشتي حمايت كند. 
مدت هاست كه ورزشكاران اين رشته از پرداخت نشدن جوايزشان انتقاد دارند. اينكه 
حرف از تفاوت رشته ها زده مي شود اصلاً خوب نيست. نه تنها براي كشتي بلكه براي 
همه رشته ها بايد ارزش قائل شوند، بها دهند و به موقع به قول و قرارشان عمل كنند. 
حمايت ها خوب بوده اما اين مسئله بايد در بعد كلان انجام شود. از طرفي فدراسيون ها 
بايد به جايي برسند كه خودكفا شوند و هميشه دست به دامن وزارت ورزش و دولت 
نباشند. همه مي دانند چه كارهايي براي فوتبال انجام شده و چه قراردادهايي بسته 
شده است. اما همه آنها به ضرر كشور و ورزش تمام شده. اين نشان مي دهد قوانين 
خوب و منسجمي در ورزش نداريم. بايد مجلس را براي افزايش بودجه ورزش به ويژه 

در رشته كشتي قانع كرد.

علي اشكاني، سرمربي پيشين تيم  ملي:
 در جهاني، همه اعضاي تيم قهرمان مدال طلا نمي گيرند. بلكه تيمي مي توان قهرمان جهان شود كه انسجام، انضباط 

 و ممارست لازم را داشته باشد. حتي امتياز نفري كه دهم شود نيز در عملكرد كلي تيم تأثيرگذار خواهد بود

عيار واقعي  در جهاني مشخص مي شود

   فریدون حسن
رقابت هاي كش�تي قهرماني آس�يا براي ایران دو چهره متفاوت داشت. در حالي 
كه هر دو تيم فرنگي و آزاد ایران با تركيب هاي دوم خود راهي مس�ابقات آستانه 
قزاقستان شده بودند اما نتایج به دست آمده با آنچه كه توقع مي رفت متفاوت بود. 
قهرمان�ي تي�م مل�ي فرنگ�ي ای�ران در حال�ي به دس�ت آمد كه ش�اید كس�ي 
توق�ع آنچنان�ي از تي�م رنگ�رز نداش�ت و هم�ه فق�ط مي خواس�تند ك�ه ای�ن 
تي�م را بع�د از ناكام�ي در دوره قبلی فق�ط روي س�كو ببينند اما فرنگ�ي كاران 
ایران ب�ا درخش�ش در تم�ام اوزان كاري كردن�د كه حت�ي برخ�ي ناداوري ها و 
حق خوري ها هم كار س�از نش�د و ایران مقتدران�ه روي س�كوي قهرماني رفت. 
با قهرماني كش�تي فرنگي به صورت طبيعي كار آزادكاران س�خت تر شد. چراكه 
همه از آنها انتظار قهرماني داش�تند. این انتظار چندان بي جا هم نبود چراكه تيم 

پژمان درستكار در مسابقات قبلي عملكرد بسيار قابل توجهي از خود نشان داده 
بود و عناوین زیادي هم كسب كرده بود. اما مس�ابقات قزاقستان براي آزادكاران 
ایران آنطور كه باید پيش نرفت تا تنها در دو وزن به فينال راه پيدا كنيم و فقط در 
یكي از آنها موفق به كسب مدال طلا شویم. در نهایت ایران روي سكوي سوم آسيا 
ایستاد. جایگاهي كه هيچگاه براي كش�تي آزاد ایران در آسيا قابل قبول نيست. 
در خصوص نتایج به دس�ت آمده ش�اید بت�وان اینگون�ه عنوان كرد ك�ه فرنگي 
كاران مزد تلاش هاي چن�د وقت اخير خ�ود را گرفتن�د و آزاد كاران چوب غرور 
بي ج�اي خ�ود را خوردن�د. آنچه ك�ه در مورد تي�م ملي كش�تي آزاد بيش�تر از 
تم�ام موارد به چش�م آمد و یك�ي از عل�ل اصلي ع�دم نتيجه گيري ای�ن تيم در 
آستانه عنوان شد، مس�ئله غيبت هاي مكرر پژمان درس�تكار سرمربي تيم ملي 
در اردوه�ا و در مس�ابقات مختلف بود كه باعث ش�د ب�ه نوعي تيم دچ�ار از هم 

گسيختگي ش�ود و نتواند با تمركز لازم در مس�ابقات قهرماني آسيا شركت كند. 
و  فن�ي  كادر  پررن�گ  حض�ور  ب�ا  فرنگ�ي  مل�ي  تي�م  ك�ه  حال�ي  در 
همدل�ي و یكرنگ�ي آنه�ا ب�ا كش�تي گي�ران خيل�ي خ�وب از عه�ده 
ك�رد.  جب�ران  را  قب�ل  دوره  ضعي�ف  نتيج�ه  و  برآم�د  حاش�يه ها 
رقابت هاي كش�تي قهرماني آسيا تمام ش�د و حالا كش�تي ایران مسابقات مهم 
جهان�ي و انتخابي المپي�ك پاریس را پيش رو دارد. آنچه كه مس�لم اس�ت اینكه 
نه باید ب�ه قهرماني فرنگ�ي كاران مغرور ش�د و نه با عن�وان س�ومي آزادكاران 
مغم�وم. هر چند همواره از كش�تي ایران در س�طح آس�يا توقعي جز درخش�ش 
و قهرمان�ي نم�ي رود اما نتایج به دس�ت آم�ده مي توان�د كمك ش�ایان توجهي 
ب�ه ادام�ه راه كش�تي ای�ران و برنامه ری�زي ب�راي مس�ابقات پي�ش رو نمای�د. 
بررسي دقيق علل كس�ب نتيجه ضعيف تيم ملي كش�تي آزاد و لزوم ادامه روند 

موفقيت آمي�ز تيم ملي كش�تي فرنگي ب�دون تردید اصلي ترین كاري اس�ت كه 
كميته فني فدراس�يون كشتي در دو رش�ته باید انجام دهد. باید توجه داشت كه 
به صرف یكبار نتيج�ه نگرفتن نباید زحم�ات كادر فني تيم ملي كش�تي آزاد را 
نادیده گرفت اما نباید از برخي قصور هم به س�ادگي گذش�ت ت�ا تبدیل به عادت 
شود و در مواقع حساس كار دس�ت ایران دهد. همچنين نباید اجازه داد تا فرنگي 
كاران در باد قهرماني آسيا بخوابند و باز هم دچار همان سرنوشت سال قبل شوند. 
رنگرز و شاگردانش نشان دادند كه مي توانند حتي در سخت ترین شرایط از عهده 
حاشيه ها بر بيایند و حتي با تركيب دوم بهترین نتيجه را بگيرند. این اتفاق در كشتي 
آزاد هم قابل رخ دادن است و حتي مي توانست با قهرماني در قزاقستان كامل شود 
اما نشد تا همه به هوش باشيم كه اگر بخواهيم به گذشته هاي دور و نزدیك دلخوش 
كنيم آن وقت رقباي آماده چنان درس�ي به ما مي دهند كه تا مدت ها از یاد نبریم. 

پرونده
بررسی عملكرد كشتی ایران

در قهرمانی آسيا

ورزشي

از قهرماني فرنگي تا سومي آزاد


